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9.lk Vaikuttamispäivä 22.3.2023 Aloitteet ja vastaukset.   
 
Salpakankaan koulun oppilaiden aloitteet: 
 
9A   
   
1.Koulujenvälisiä urheilukilpailuja Hollolaan 
Mielestämme nuorille on hyväksi liikkua paljon koulupäivien aikana. Koululiikunnan puitteissa 
järjestettävät urheilukilpailut olisivat nähdäksemme hyvä tapa saada nuoria liikkumaan ja 
tutustumaan uusiin urheilulajeihin. Toiminnan ei välttämättä tarvitse olla liian kilpailullista mutta 
toisaalta parhaiden palkitseminen lisää motivaatiota. 
 
Vastaus: Hollolassa on aikaisemmin järjestetty koulujenvälisiä, osin leikkimielisiä urheilukisoja. 
Ensisijainen syy toiminnan loppumiseen on ollut opettajaresurssin keskittäminen muihin 
tehtäviin. Asiaa kuitenkin arvioidaan sivistyksen- ja hyvinvoinnin palvelualueen johtoryhmässä 
ja ehdotus on lähetetty myös nuorisopalvelulla työskenteleville koulunuorisotyöntekijöille 
jatkotyöstöön. 
   
2.Uimahyppytornit Tiilijärvien uimapaikkojen yhteyteen 
Uiminen on Hollolassa mielestämme mitä parhainta kesäaktiviteettia nuorille. Uimisesta voisi 
tehdä vieläkin mieluisampaa kaikenikäisille rakentamalla Iso-Tiilijärven yhteyteen hyppytornit 
houkuttelemaan yhä enemmän uimareita järven kirkkaaseen veteen.  
 
Vastaus: Liikuntapaikkajulkaisu ”Uimarantaopas” (Opetusministeriö) uusittiin vuonna 2006. 
Oppaassa on todettu, ettei luonnonvesiin suositella uusia torneja. Tämä perustuu paljolti siihen, 
että luonnonveden hyppypaikan turvallisuuden takaaminen on hankalaa: veden syvyys 
vaihtelee ja luonnonvesistöissä voi olla vaikeasti havaittavia ilkivallan tai luonnonvoimien 
paikalle tuomia vierasesineitä. Lisäksi hyppytorneilla varustettuja uimahalleja oli jo tuolloin 
varsin runsaasti, joten hyppytoiminta toivottiin suunnattavan kontrolloidumpiin 
halliolosuhteisiin. 
 
 
9B   
 
 1.Suljettu moposuora Hollolaan 
Monet nuoret haluavat tehdä erilaisia temppuja kaksipyöräisillä ajoneuvoilla kuten mopoilla ja 
moottoripyörillä. Näillä temppuilu muun liikenteen keskellä on kuitenkin laitonta. Nykyisin nuoret 
tekevät erilaisia temppuja esimerkiksi keulimista ja renkaan polttamista julkisilla paikoilla kuten 
koulujen pihoilla. Siitä aiheutuu vaaraa muille liikkujille ja myös meluhaittoja ympäristölle.  
Esitämme, että Hollolan kunta järjestää mopoilijoille ja moottoripyöräilijöille oman suljetun paikan 
esimerkiksi Kukonkoivun alueella, jossa voisi harrastaa temppuilua ja tavata kavereita. Oma paikka 
lisäisi turvallisuutta ja vähentäisi haittoja ympäristölle. Nuoret mopoilijat ja motoristit voisivat 
yhdessä kunnostaa ja ylläpitää aluetta.  
  
Vastaus: Tällaisen alueen osoittaminen mopojen käyttöön ei ole yksiselitteistä. Kunnalla ei ole 
mahdollisuutta alueen valvontaan ja haastetta aiheuttaa mm. vastuu- ja vakuutusasiat 
mahdollisen vahingon sattuessa. 
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2. Ei kasvisruokapäiviä kouluihin 
Ehdotamme, että kouluissa ei olisi päiviä, jolloin tarjolla on pelkästään kasvisruokavaihtoehtoja. 
Mielestämme ruokavalintojen tulisi perustua vapaaehtoisuuteen. Tarjolla tulisi joka päivä olla sekä 
liharuokia että kasvisvaihtoehtoja. Kasvisruokavaihtoehtojen tulisi olla tarjolla vain erillisellä 
erikoisruokalinjastolla.   
 
Vastaus: Kasvisruoka ei ole erityisruokavalio vaan ravitseva vaihtoehto lihapainotteiselle 

aterialle. Hollolassa tarjottava kasvisruoka on lakto-ovo-vegaani, jonka sisältöön 

pääsääntöisesti kuuluvat maitotuotteet sekä kananmuna. Joka toinen viikko kaikille tarjottava 

kasvispainotteinen lounas on kuulunut Hollolan koulujen ruokalistalle useamman vuoden hyvällä 

menestyksellä. Joka päivä vapaasti otettavaksi vaihtoehdoksi kasvisruoka nostettiin listoille 

syksyllä 2017 ja kerran viikossa tarjottava kasvispainotteinen ateria päivän ainoana 

vaihtoehtona otettiin käyttöön syksyllä 2022. 

Suomen ilmastopaneeli suosittelee kasvisruokapäivää kaksi kertaa viikossa. Tanskassa tarjotaan 

kasvisruoka kolme kertaa viikossa. Lähteet (1. https://openilmasto-opas.fi/enemman-

kasvisruokaa/ 2. MMM Auli Väänänen). 

Hollolassa tarjoamme kasvispainotteisen aterian kultaisella keskitiellä kerran viikossa ja muina 

päivinä kasvisruoka on vapaassa otossa. Asiakastyytyväisyyskyselyissä saatujen vastausten 

perusteella suuren suosion ovat saaneet ohrasuurimopuuro, pinaattiraejuusto- ja 

porkkananapit, pinaattiletut, kasvishampurilainen, tortilla kasvistäytteellä, ja aika hyvällä 

kannatuksella pinaattikeitto ja kanamuna, sosekeitot ja kasvispastavuokaruoat.  

 
9C 
 
Arvoisat kunnanvaltuuston jäsenet! 
Luokkamme aloite on laituri Ison Tiilijärven niemenrantaan. Tällä hetkellä kyseisellä paikalla ei ole 
laituria ollenkaan. Järvi on todella syvä juuri siltä kohtaa missä ihmiset uivat ja pohjassa on isoja 
kiviä, jotka vaarantavat uintia kyseisellä paikalla. Ranta on muutenkin huonossa kunnossa. Tämän 
takia ehdottaisimme laiturin rakentamista uimahyppyjä ja itse uimista varten. Laituri voitaisiin 
rakentaa puusta ja laiturin päätyyn lisätä metalliset portaat, jotta kaikki pääsevät hyödyntämään 
sitä. Tällä idealla saisimme enemmän kävijöitä Isolle Tiilijärvelle, jolloin Vähä- ja Keski-Tiilijärven 
kävijät vähensivät eikä syntyisi tungosta rannoille. Lisäksi rannasta tulisi turvallisempi ja 
viihtyisämpi.  
 
Vastaus:  Ison Tiilijärven “niemenranta” ei ole kunnan virallinen uimapaikka, joten sinne ei ole 

tarkoitusta rakentaa laituria. Lähellä on kunnan virallinen uimaranta, jossa ns. Kanoottilaituri. 

Kunnalla ei ole tarkoitus lisätä ylläpidettäviä uimarantoja. 

 
9D   
 
 
 

https://openilmasto-opas.fi/enemman-kasvisruokaa/
https://openilmasto-opas.fi/enemman-kasvisruokaa/
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1. Lisää määrärahaa ja panostusta kouluruokailuun 
Kouluruuan laatua pitäisi mielestämme parantaa. Ruokaan pitäisi saada enemmän proteiineja, 
ruokalistaan enemmän lihavaihtoehtoja, hyviä ja terveellisiä ruokia, kuten kanaa ja riisiä. 
Mielestämme koulussa tulisi olla kasvisruokapäivinä tarjolla myös lihavaihtoehtoja niille, jotka 
eivät halua syödä kasvisruokaa. Koemme, että kasvisruuasta ei saa kaikkia elimistölle tarpeellisia 
ravintoaineita ja proteiineja.   
 
Vastaus: Kouluruokailussa noudatetaan kouluruokasuosituksia. Uusi kouluruokaohjelma ja uudet 

suositukset ovat julkaistu keväällä 2023. Lihan määrää tulisi pienentää entisestään ja ravitsevien 

kasvisten ja kasvisproteiinien määrää tulisi lisätä. Jotta ateria kattaa päivän energiatarpeen 

tulee syödä kaikki aterian osat, johon kuuluvat pääruoka, salaatti tai tuorepalat, juoma, leipä ja 

kasvislevite. 

Mitä ruuan makuun ja koostumukseen tulee, kehitämme ruokareseptejä ja 
valmistusmenetelmiä laadun parantamiseksi. Makuraatien perustaminen oppilasyhteistyössä 
pääsisimme parempaan tulokseen. 
  
2. Salpakankaan koululle kuntosali 
Ehdotamme, että Salpakankaan koululle pitäisi saada kuntosali. Kaikilla ei ole varaa ostaa 
kuntosalien jäsenyyttä, joten ilmainen kuntosali koulun yhteydessä olisi kannattava panostus 
oppilaiden hyvinvointiin. Kuntosalia voisi hyödyntää koulun liikuntatunneilla ja koulupäivien 
jälkeen.    
 
Vastaus: Hollolan kunta tarjoaa kaikille Hollolan yläkouluissa oppilaina oleville nuorille 
uimahallin toiminnot, mukaan lukien kuntosalitoiminnan maksutta. Uimahallin peruskorjauksen 
ajalle kartoitetaan kuntosalille parhaillaan väistötiloja. Uimahallin kuntosalin maksuttomuus 
jatkuu ainakin lukuvuoden 23-24 loppuun.  
 

  
  
Heinsuon koulun oppilaiden aloitteet: 
  
 9A 

 

1. 
Heinsuon 9A luokka esittää, että Vähä-Tiilijärven uimarantaa kunnostettaisiin viihtyisämmäksi.  
Kävyt pois nurmikoilta, että siellä voi makoilla. Samoin roskaisuus on rantaa käyttäville ongelma. 
Penkit ja pöydät tulisi uusia, että lapsiperheetkin viihtyisivät rannalla. Rannalta puuttuvat 
kunnolliset wc-tilat. Laiturin aluset tulisi kunnostaa, laiturin alle ei tulisi päästä sukeltamalla – se 
on turvallisuuskysymys. 
 
Vastaus: Vähä-Tiilijärvellä avantouimakopilla on vessat. Ilkivallan vuoksi niitä ei voi pitää 
käytössä. Uimarannan viihtyisyyden parantamisen osalta voitaisiin järjestää kysely, johon voisi 
esittää toivomuksiaan viihtyisyyden lisäämiseksi. 
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2. 
Heinsuon koulun 9A luokka esittää, että Heinsuon urheilualueelle rakennettaisiin 
monitoimikenttä/kunnollinen lajiharjoitteluun sopiva juoksurata. Heinsuon urheilualue on päässyt 
rapistumaan ja siitä tulisi tehdä käyttötarkoitustaan vastaava paikka. Varsinaista juoksurataa ei 
kunnassa vielä ole, vaikka pururata löytyy kyllä. Kunnollinen rata houkuttelisi kuntalaisia 
liikkumaan ja lajin pariin saataisiin lisää harrastajia. Kunnassamme kouluihin ajetaan voimakkaasti 
”liikkuva koulu” – ajattelua ja tätä silmällä pitäen kouluissa pitää olla myös kunnon mahdollisuudet 
liikkumiseen. Monitoimikenttä palvelisi useamman lajin harrastusta. Esimerkiksi salibandya, 
koripalloa ja rullakiekkoa voi pelata kyseisellä kentällä. Vastaava löytyy esimerkiksi Salpausselän 
koulun pihasta. Lasten harrastuksiin panostaminen pitää nuorison poissa pahanteosta. 
 
Vastaus: Heinsuon urheilukentän yleissuunnittelun toteutuksesta on kirjattu kunnan 
hyväksyttyyn liikuntapaikkasuunnitelmaan. Kehittämistyössä hyödynnetään eri osapuolia, työn 
aloitusajankohdasta ei ole vielä päätetty. 
 
 
9B  
Arvoisa yleisö! 
Ehdotamme Iso-Tiilijärven rantaan hyppytornia. Nyt sellainen puuttuu. Hyppytorni olisi 
turvallisempi kuin liaanit. Toiminnallinen liikuntapaikka lisäisi nuorison liikkumista ja hyvinvointia. 
Hyppytornin rakentaminen ei myöskään rasittaisi liikaa kunnan taloutta.  
 
Vastaus: Liikuntapaikkajulkaisu ”Uimarantaopas” (Opetusministeriö) uusittiin vuonna 2006. 
Oppaassa on todettu, ettei luonnonvesiin suositella uusia torneja. Tämä perustuu paljolti siihen, 
että luonnonveden hyppypaikan turvallisuuden takaaminen on hankalaa: veden syvyys 
vaihtelee ja luonnonvesistöissä voi olla vaikeasti havaittavia ilkivallan tai luonnonvoimien 
paikalle tuomia vierasesineitä. Lisäksi hyppytorneilla varustettuja uimahalleja oli jo tuolloin 
varsin runsaasti, joten hyppytoiminta toivottiin suunnattavan kontrolloidumpiin 
halliolosuhteisiin. 
 
 
9C 
Arvoisa yleisö! 
Luokkamme aloite koskee uimahallilta Heinsuon urheilukentälle menevien portaiden 
talvikunnossapitoa. Portaita käytetään ahkeraan ja talvikunnossapidon puutteen vuoksi syntyy 
vaaratilanteita. Ehdotamme, että nämä portaat otetaan talvikunnossapidon piiriin. 
Kunnossapidosta ei aiheutuisi kunnalle mittavia kustannuksia.  
 
Vastaus: Kuntoportaat ovat aikanaan suunniteltu vain kesäkäyttöön. Talvikunnossapidon 
haasteiden lisäksi portaissa tulisi myös huomioida valaistusasiat. 
 
9D 
  
Arvoisa puheenjohtaja, 9D- luokan aloitteemme koskee liikenneturvallisuuta. Puollamme ideaa, 
että Manskiven- ja Isomyllyntielle pystytettäisiin katuvaloja liikenneturvallisuutta parantamaan. 
Tällä hetkellä tie on hyvin vaarallinen kulkea myöskin nopeusrajoitteesta johtuvasta vaarasta. 
Kulkureitillä ei ole pyöräteitä ja reitillä joudutaankin kulkea tienviertä pitkin. Myöskin mutkitteleva 
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tie tuo omat ongelmansa, mutkien taakse on pimeällä lähes mahdotonta nähdä. Katuvalojen 
tuoma valo parantaisi näkyvyyttä ja sitä kautta liikenneturvallisuutta. Pimeä ja vaarallinen tie ei 
houkuttele liikkumaan ja siksi koulujen jälkeen nuorten ei ole mieluisaa liikkua ulkona talven 
pimeydessä. Nuorten ja vanhusten olisi mukavampi ja turvallisempi kulkea luonnonhelmassa, jos 
kulkureitti olisi valaistu. Kulkureitti motivoisi varmasti kaikenikäisiä liikkumaan.  
 
Vastaus: Manskiventie ja Isomyllyntie ovat valtion ylläpitämiä teitä. Väyläviraston suositusten 
mukaan liikenne kyseisillä teillä on niin vähäistä, ettei niille rakenneta valaistusta. 
 
 
9E 
 
1. 
Arvoisa yleisö! 
Luokkamme aloite koskee uimahallilta Heinsuon urheilukentälle menevän pyörätien parantamista. 
Pyörätietä käytetään ahkeraan ja nykyisin se on vaarallinen. Hiekkapyörätie on jyrkkä ja varsinkin 
sateella kaatumisriski suurenee, koska siihen muodostuu sadevesistä uria. Varsinkin pienille 
koululaisille pyörätie on nykyisin haasteellinen. Ehdotamme pyörätien asfaltointia, jotta 
turvallisuus lisääntyisi.  
 
Vastaus: Kyseisen väylän päällystämistä on jo aiemmin pohdittu, mutta tultu siihen 
lopputulokseen, että päällystetty pinta voi olla liukkaampi sateiden aikana. Lisäksi päällysteen 
pinnalle voi jäädä irtoroskaa, kuten puista putoavat roskat, joka tekee pinnasta liukkaan. 
 
2. 
Arvoisa puheenjohtaja. 
Heinsuon 9E luokka esittää, että keskuskadulla Prisman ja Hollolan kukan kiinteistön välistä 
suojatietä siirretään lähemmäsä Prisman liittymää. 
Olemme havainneet, että suojatietä ei nuoriso juuri käytä, vaan kulku tapahtuu Prisman liittymän 
kohdalta liikenteenjakajan päältä. Kyseisessä kohdassa ajokaistoja on kolme. 
Liikenneturvallisuuden parantamiseksi ehdotamme suojatien siirtämistä oikealle kohdalle.  
 
Vastaus: Nykyisen suojatien siirto n. 30 metriä ei ole järkevää liikenneturvallisuuden kannalta, 
koska suojatielle tulee tuolloin useamman kaistan ylitys. 
 
  
3. 
Heinsuon 9E luokka esittää, että Hollolan Kukonkoivuun perustettaisiin moposuora. Kukonkoivussa 
on tienpätkiä, joiden varrella ei ole mitää, eikä niitä tarvita kulkemiseen. Tällainen kohta on 
esimerkiksi Rekisupantie (Kukonkaatie – Kotajärventie välinen osuus). Toinen vaihtoehto on uuden 
asfaltin vetäminen sopivalle alueelle. Kukonkoivussa on jo valmiiksi enduro-ratoja ja saman 
tyyppinen harrastustoiminta on hyvä keskittää samalle alueelle ja varsinkin sellaiselle, jossa on 
teollisuutta, eikä asuntoja. Esimerkiksi Kontiolahdella on toimiva moposuora ja asiaa selvitellään 
esimerkiksi Seinäjoella ja Kirkkonummella. Tämä ratkaisu ei vaaranna muuta liikennettä ja 
vähentäisi turhia sakkoja, jos mopoilija haluaa kokeilla taitojaan. Hollolassa on kuitenkin monia 
jotka mopoilua harrastaa. 
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Vastaus: Tällaisen alueen osoittaminen mopojen käyttöön ei ole yksiselitteistä. Kunnalla ei ole 
mahdollisuutta alueen valvontaan ja haastetta aiheuttaa mm. vastuu- ja vakuutusasiat 
mahdollisen vahingon sattuessa. 
 
4. 
Heinsuon 9E luokka esittää, että kunnassa olisi paremmat tilat bänditoiminnalle. Tällä hetkellä 
toimintaa on uimahallilla aivan liian pienissä tiloissa bänditoiminnan suosioon nähden. Aikoja ei 
riitä halukkaille tarpeeksi. Olemme lisäksi huolissamme siitä, mitä bänditoiminnalle tapahtuu, kun 
uimahallin remontti alkaa. Toivomme korvaavia tai uusia tiloja, ennen kuin remontti alkaa, ettei 
toiminta kunnassa lopu. Samalla loppuisi musiikkiharrastus monelta nuorelta. Toiminnan laajuutta 
olisi hyvä pohita koska kysyntää  
soittoajoille on tällä hetkellä enemmän kuin kunnalla on tarjota. Lasten harrastustoiminnan 
kallistuessa tämä palvelu on ollut monille nuorille merkittävä. Toivottavasti emme menetä sitä 
uimahallin remontissa. 
 
Vastaus: Uimahallin väestönsuojatiloissa toimivan bänditilan toimintaa koordinoi 
nuorisopalveluilla toimiva nuorten työpaja Osuma. Viimeiset neljä vuotta tilavuoroista ja 
opastetusta bänditoiminnasta on vastannut palkkatuella työskennellyt työnsuunnittelija 
(böndikoordinaattori). Syksyllä 2023 tehtävään ei ole löytynyt soveltuvaa henkilöä ja asian 
hoitamista uudella tavalla suunnitellaan parhaillaan. Uimahallin peruskorjaus tulee nykyisissä 
tiloissa aiheuttamaan n. 1,5 vuoden käyttökatkon ja myös tälle ajalle suunnitellaan ratkaisua. 
Vapaa-aikapalveluilla kuitenkin tunnistetaan bänditilatoiminnan suosio ja asian pikainen 
ratkaisu on siksi tarpeellinen.  
  
9F 
 
1. 
Arvoisa puheenjohtajaa! 
Heinsuon 9F luokka esittää, että kunnan laita-alueiden bussivuoroihin saataisiin parannusta. Tällä 
hetkellä esimerkiksi pyhäniemestä kulkee koulupäivinä bussi aamulla ja iltapäivällä. 
Viikonloppuisin ja koulujen loma-aikoina ei toimivaa bussiyhteyttä ole. Nuoriso haluaisi päästä 
kulkemaan jonnekin muuallekin kuin kouluun. Loma-aikoina vanhempien ollessa töissä, 
kulkeminen vaikeutuu entisestään kun kotoa ei kukaan pääse kuljettajaksi. Bussin tulisi kulkea 
myös hiukan pidempi lenkki, eikä kulkea vain päätietä pitkin. Lapset joutuvat usein kävelemään 
pitkän matkan pysäkille tien vierustaa ilman turvallista jalkakäytävää. Meille nuorille olisi tärkeä 
päästä iltaisinkin bussilla kotiin ja että lomalla linja-autoa voisi käyttää edes muutaman kerran 
viikossa. 
 
Vastaus: Kiitoksia esityksestä! Tällä hetkellä Hollolan kylille on rajallinen bussitarjonta ja sekin 
koskee koulupäivinä liikennöitäviä aamun ja iltapäivän bussivuoroja kuntakeskukseen ja 
takaisin. Pahimmat puutteet meillä ovat esityksessäkin mainitulla tavalla koulujen loma-ajat, 
arki-illat ja viikonloput. Asiaa selvitetään alkusyksyn aikana, kun Hollolan liikenteen 
palvelutasoja avataan ja tarkastellaan eri osapuolten kesken. Myös kutsuohjattu liikenne voi 
jossain kohteessa tulla kyseeseen. Joukkoliikenteen järjestämisen tulee perustua riittävän 
suuriin matkustajamääriin, jotta se olisi myös taloudellisesti kestävällä pohjalla. Myös tähän 
haetaan vastauksia syksyn talousarvio-/palvelutasotarkastelussa.  
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2. 
Heinsuon 9F esittää, että kuntaan saataisiin graffittiseinä. 
 
Seinä voisi olla kiinteä tai vaihtoeseinä. Sijoituspaikkoina voisi olla bussipysäkit tai koulut. 
Luvallisilla seinillä ehkäisisimme ilkivaltaa ja turhaa sotkemista. Luvalliset graffitit piristäisivät 
oikeissa paikoissa kunnan ilmettä ja vaihtoseinillä  teoksissa olisi myös vaihtuvuutta. 
 
Vastaus: Vapaa-aikapäällikkö kartoittaa talven 2023-2024 aikana mahdollisia luvallisia 
graffittiseiniä yhdessä katuinfrasta vastaavien viranhaltijoiden kanssa. Tavoitteena tarjota 
kiinteä paikka, jossa mahdollisuus graffitien luvalliseen maalaukseen.  
 
3.  
Heinsuon 9F luokka esittää, että kansankadun bussipysäkki entisen Mcdonaldsin puolella korjataan 
ja laajennetaan. Bussikatos on rikki, eikä se anna sääsuojaa. Esimerkiksi koulurinteentiellä on 
Salpakankaan koulua varten riittävän kokoiset katokset. Kansankadun katos ei ole riittävän suuri 
pysäkkiä käyttävään oppilasmäärään nähden. Pysäkkiin tarvittaisiin myös suojaavat seinät, ei 
pelkkää kattoa. 
 
Vastaus: Asiaa tarkastellaan osana Salpakankaan alueen bussipysäkkien kokonaistilannetta 
kunnossapidon suhteen keväällä tehdyn kuntokartoituksen pohjalta sekä myös osana 
kuntakeskuksen kehittämistä. Nykyisellään pysäkki ei vastaa käyttäjävaatimuksia ja sille on 
tehtävä jotain, katoksen mitoitusta vielä selvitetään. Lisääntynyt ilkivalta on näkynyt myös 
valitettavan paljon töherryksinä ja paikkojen rikkomisina pysäkkikatoksissa ja tähän toivotaan 
kaikkien kuntalaisten, myös nuorien, kiinnittävän huomiota ja puuttumaan asiaan 
vahingontekoa havaitessaan.  
 
 
 
 
 
 
 

 


